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Dagsorden 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
 
Referat:  
Dagsordenen blev godkendt. 
 
2. Godkendelse af og opfølgning på referat fra mødet den 10. september 2024 
Der blev på mødet aftalt, at Vandråd, Kommune og Forsyning gennemgik materiale om-
kring beredskab og brownouts – er materiale OK og skal det anvendes fremadrettet? 
 
Referat: 
Som udgangspunkt var materialet ok, men Agillix skulle høres ift. hvordan storforbrugere 
(landmænd) skulle forholde sig. 

- Det er landmandens ansvar at få vand til dyrene. 
- Kan man bruge en markboring? 
- Kan vandværket levere med nødforsyning, hvis der etableres nødgenerator på ren-

seanlæggene? 
 
Vi bruger materialet og anbefaler, at det ligges på hjemmesiden til information til forbru-
gerne. 
 
3. Mødeform og afvikling af møderne 
 
Referat: 
Udvalget drøftede mødeform og afvikling af møderne.  
Det blev konkluderet, at dagsordenen skal holdes og at det skal tilstræbes at tiden på 1 ½ 
time overholdes. 
 
4. Brandhaner  

Vandværkernes repræsentanter i grundvandsrådet ønsker en liste over de aktive brand-
haner og et kort der viser deres placering. 

 
Referat: 
Kommunen har et opdateret regneark og et kort over kommunens brandhaner. Både regne-
arket og kortet holdes opdateret løbende. Det blev aftalt at dette regneark, ville blive ud-
sendt. 
 
5. Brandhaner og vedligehold af disse 

Grundvandsgruppen har modtaget en forespørgsel om skylning af de aktive brandhaner. 
Det et en kommunal opgave og det anbefales at brandhaner skylles 2 gange om året. 

 
Referat: 
Der er ingen lovgivning i dag, der bestemmer, hvor ofte en brandhane skal efterses, 
men Beredskabsstyrelsens faglige anbefaling er, at brandhanerne afprøves og gen-
nemskylles to gange om året. 
 



 

 

Der er fortsat afsat ca. 400.000 kr. til sløjfning af brandhaner i 2025. Det blev foreslået, at 
udgiften til skylning af brandhaner kunne dækkes af disse 400.000 kr. og det resterende 
beløb fortsat ville bruges på sløjfning af brandhaner. Andre kommuner har aftaler om gen-
nemskyl 1 gang om året. Grundvandsafdelingen har fået 2 prisoverslag på henholdsvis ca. 
400 kr. og 600 kr. eks. moms, for gennemskylning af hanerne. Den umiddelbare vurdering 
var, at vandværkerne selv kunne udføre dette arbejde billigere. Der var generelt også stem-
ning for at det kunne være en god måde at gøre det på.  
 
Det aftaltes at punktet skulle tages op på det fælles vandværksmøde, så alle vandværker 
kunne melde ind, om de har lyst eller mulighed for selv at stå for denne opgave. Vandvær-
kerne vil få en betaling af kommunen pr. hane. 
 
Angående sløjfninger vil der fortsat blive sløjfet, hvor der i forvejen bliver arbejdet, f.eks. i 
forbindelse med separatkloakeringer. Dog skal budgettet spredes ud, så ikke alle pengene 
går til samme vandværk. 
 
6. Uran i vandanalyser 

Grundvandsafdelingen vil give en orientering om den nye bekendtgørelse som er sendt i 
høring. Her er det foreslået, at grænseværdien forhøjes til 10 µg/ml. 
 

Referat: 
Hovedpointerne fra den nye bekendtgørelse blev fremlagt. Grænseværdien for uran hæves 
til 10 µg/L. I Jammerbugt kommune har vi set analyser fra 0 µg/L til 9,3 µg/L, så der er ikke 
længere overskridelser. 
Det blev diskuteret hvorvidt de røde tal ændrer farve på Jupiter, når den nye bekendtgørelse 
træder i kraft. Den gør den sandsynligvis ikke, var den brede holdning. 
 
Udover uran er der også i den nye bekendtgørelse detaljerede krav vedrørende risikovur-
dering af bly i forbrugerens fordelingsnet. Drikkevandsdirektivets krav skal fastsættes i drik-
kevandsbekendtgørelsen for at gennemføre direktivet fuldt ud. 
 
7. BNBO 

Grundvandsafdelingen vil give en orientering om BNBO arbejdet siden sidste møde.  
 

Referat: 
Vi mangler nu kun aftaler mellem 7 vandværker og deres lodsejere. Der er god dialog mel-
lem vandværkerne, lodsejerne og grundvandsafdelingen og flere steder er man allerede tæt 
på at få aftalerne i hus.  
 
Miljøstyrelsen er nu færdige med at beregne indvindingsoplande og BNBO i hele kommunen 
i forbindelse med den nye kortlægning. Det giver ændringer hos nogle vandværker både i 
indvindingsoplande og BNBO-udpegningerne.  
Grundvandsafdelingen viste de foreløbige nye indvindingsoplande. 
 
De nye BNBO bliver sandsynligvis mindre, og Jammerbugt kommune har efter anbefaling 
fra MST og i samarbejde med MST meldt ind til styrelsen, at vandværkerne får fristforlæn-
gelser på 3-5 år. Så snart vi har de nye BNBO-afgrænsninger går vi i gang med at varsle 
påbud. Vi afventer at se de nye områdeafgræsninger (uge 50).  



 

 

 
Det er ærgerligt for dem der lige har lavet aftaler, at der nu var udsigt til mindre BNBO. Dog 
er de fleste BNBO, der er lavet aftaler for, relativt små. Det får dermed ikke store konse-
kvenser for vandværkerne og deres forbrugere. 
  
8. Markvanding 

Grundvandsafdelingen vil orientere om et forslag til administrationsgrundlag for meddel-
else af tilladelser til markvanding. 
 

Referat: 
Det nye administrationsgrundlag omhandler frigivelse af vandressourcen. Der vil blive lavet 
en behovsvurdering der kommer til at være udgangspunkt for hvilken vandmængde der gi-
ves tilladelse til. Det konkrete forslag på denne er at finde den højeste årlige lovlige indvin-
dingsmængde, indberettet inden for de sidste 10 år + 25 %. Det vurderes at denne standard 
i de fleste tilfælde vil kunne nedbringe tilladelserne fra et unødvendigt højt niveau, uden at 
ødelægge landmandens mulighed for at vande sine afgrøder. Derudover vil tilladelser kunne 
nedskrives eller tilbagekaldes hvis de ikke bruges i 5 år (hvis der er en grund til at den står 
stille i 5 år, kan der afviges fra dette). Sidst lægger kommunen op til at inddele kommunen i 
indvindingsområder i samarbejde med vandløbsafdelingen og naturafdelingen. Hvert af 
disse områder vil da blive behandlet samtidig, for at undgå et først til mølle-princip. Land-
mænd vil blive opfordret til at søge om markvandingstilladelse inden en bestemt frist, der 
passer til deres opland, så sagsbehandlingen kan ske samtidigt. 
 
Risikoen for at man pumper vand uden grund for ikke at miste sin tilladelse blev påtalt. 
Fra landbrugsorganisationens side var det vigtigt at formålet med dette nye administrations-
grundlag ikke er at landmænd med stor årsvariation i vandforbruget ikke kan få de nødven-
dige tilladelser. Det blev forklaret at der stadig vil være fleksibilitet til, at man i ansøgningen 
kan argumentere for et vandforbrug, baseret på hvad vandet skal bruges til. Skal man ek-
sempelvis dyrke en afgrøde der kræver mere vand end man tidligere har brugt, kan man 
argumentere for en større tilladt vandmængde end man tidligere har brugt.  
 
Formålet med grundlaget er at der ikke skal ligge tilladelser der beslaglægger vandressour-
cen uden grund. 
 
Der blev omtalt om det var et for stort administrativt arbejde at finde rundt i, da der kan være 
store udsving i årligt vandforbrug, og vurderingen af vandbehovet da vil blive komplekst. 
 
9. Fælles Vandværksmøde 2025 

Vi foreslår at mødet afholdes den 3/4 2025 i Jetsmark Idrætscenter. 
 
Vandrådet foreslår at punktet: 

• Samarbejde mellem vandværker, f.eks. drift, indkøb, analyser og administration, 
det behøver ikke at resultere i sammenlægning. 

kommer på dagsordenen. 
 
Herudover er der følgende punkter: 

• Ny kortlægning – Miljøstyrelsen 
• BNBO 



 

 

• Kommuneplan 2025 
• Indlæg fra Danske Vandværker 

 
Referat: 
Datoen d. 3/4/2025 blev valgt. Ekstra punkter kunne være 

- Brandhaner, vedligehold 
o Vil vandværkerne selv ordne det (mod betaling) 
o Kan der laves aftaler med mellem de store og små vandværker, så alle brand-

haner skylles? 
- Samarbejde mellem vandværker kunne evt. afholdes af lokale vandværker, f.eks. 

Bratskov, Pandrup, Klim eller Aabybro. 
 
10. Nyt fra kommunen og rådets medlemmer 
 
Referat: 
Vi har haft en god oplevelse med et af de lokale vandværker. Flemming Frost og Grund-
vandsafdelingen deltog i en ekstraordinær generalforsamling og der blev snakket BNBO, 
hjemmeside, Takstblade, ledningsnet og LER osv. En stor del af forbrugerne var mødt frem 
og der blev valgt en ny engageret bestyrelse, som allerede er kommet godt i gang med 
arbejdet. De har nu lavet takstblad, regnskab, og har fået ledningsnettet registreret i LER. 
 
11. Forslag til møder i 2025 

Tirsdag den 4/2 2025, tirsdag den 10/6 2025, tirsdag den 9/9 2025, tirsdag den 2/12 
2025 

 
Referat: 
 
12. Eventuelt 
  
Referat: 
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